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Esto, pues, desgraciadamente, fue parte de esa herencia reci-
bida del Partido Popular cuando llegamos, en el año 2015 . 
Cuatro años paralizada la construcción de este centro .

Este centro de seguridad para las emergencias le puedo 
asegurar que ha sido, desde el primer día, una prioridad para 
el Consell . Y, por eso, la agencia de seguridad y respuesta 
a las emergencias ha trabajado desde el primer día para 
desbloquear la situación en la que se encontraba . Como 
usted sabe muy bien, un proyecto que decae, después de 
iniciarse la ejecución de las obras, por problemas empresa-
riales, que después ni el Consell del Partido Popular en aquel 
momento ni el ayuntamiento supieron resolver . Y eso es lo 
que nos encontramos nosotros cuando llegamos al Consell .

¿Qué hemos hecho? Pues, mire, hemos trabajado mucho, 
primero, para desbloquear esa situación y le puedo asegurar 
que el desbloqueo de esa situación no pasa por restar ni un 
mínimo de la financiación que corresponde a este proyecto.

En primer lugar, se ha tenido que estudiar la viabilidad de 
las obras que se habían realizado . Viabilidad que, después 
de tener a nuestro alcance los informes técnicos, hemos 
llegado a la conclusión de que, efectivamente, esa estructura 
inicial que, además, había sido en parte ejecutada y abonada, 
resulta que, dada la demora y el transcurso del tiempo, no 
servía .

En segundo lugar, se ha trabajado y han estado desde la agen-
cia en continuas conversaciones con el Ayuntamiento de 
Orihuela para buscar una solución . Solución que ha pasado 
por lo siguiente: en primer lugar, se le ha transferido al 
Ayuntamiento de Orihuela la capacidad…, o sea, se han dele-
gado las competencias para que sea el propio ayuntamiento 
quien ponga en marcha, como lo ha hecho ya, la licitación 
para el proyecto y la ejecución de ese centro, proyecto que, 
evidentemente, ya ha sido revisado por la oficina de revisión 
de proyectos técnicos, por parte de la agencia .

No es cierto que en ningún momento la agencia pretenda 
reducir el presupuesto . Sí que es verdad que se había ejecu-
tado una parte de la obra que ahora no sirve; por tanto, 
se había ya satisfecho una parte también del presupuesto 
inicial . Pero lo que ha hecho la agencia ha sido pedir a la 
conselleria de hacienda una ampliación del crédito, que irá 
con cargo, precisamente, al presupuesto de 2019, para que 
se pueda completar y abonar la totalidad de la obra .

Por tanto, el centro va a ser…, desde luego, la obra va a ser 
ejecutada en esta…, al menos, el inicio de la misma tendrá 
lugar en esta legislatura . Desgraciadamente, pero no por un 
problema nuestro, sino por un problema heredado, la conclu-
sión de la ejecución de la obra no será en 2019 . Seguramente, 
la tendremos que demorar, como se tienen que demo-
rar también otros proyectos . El propio Ayuntamiento de 
Valencia, usted sabe que ha tenido que pedir también una 
prórroga para la ejecución de una serie de proyectos que 
también habían estado abandonados por el Partido Popular y 
que hemos tenido que reactivar .

Por tanto, resumiendo, el centro es una prioridad, se va a 
poner en marcha . Desde luego, el presupuesto inicial que 
eran los 3 .200 .000 euros se va a abonar y se va a transferir . Y 
consideramos que, además, es importante esa colaboración 
con los ayuntamientos, porque entendemos que, desde la 

corporación municipal, se puede trabajar con la administra-
ción autonómica para que estos servicios públicos que consi-
deramos esenciales, y más en la Vega Baja, pues, desde luego, 
puedan ser una realidad lo antes posible .

Pero, insisto, nos hemos dedicado a desbloquear situaciones 
que, además, venían ya heredadas con anterioridad; entre 
ellas, le puedo recordar también los juzgados de Orihuela . 
Estamos trabajando por los intereses de los vecinos de 
Orihuela, de toda la Vega Baja y, por supuesto, para que los 
servicios públicos estén al servicio de los ciudadanos y sean 
una realidad .

Gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, consellera .

Passem ara a la pregunta número 1 .269, que formula la dipu-
tada Concha Andrés, del Grup Socialista, a la vicepresidenta i 
consellera d’igualtat .

Senyora Andrés, quan vullga .

La senyora Andrés Sanchis:

Buenas tardes, señora vicepresidenta .

En las conclusiones del dictamen del observatorio de la 
dependencia, que ha sido publicado hace unos meses, en 
el mes de marzo, y relativo a cuál ha sido la gestión de la 
Comunidad Valenciana en cuanto al sistema de depen-
dencia en el año 2017, se destaca, como primera conclu-
sión, que la Comunidad Valenciana ha dejado de recibir en 
este año, en 2017, más de treinta y seis millones de euros, lo 
cual ha supuesto un quebranto para las arcas públicas de La 
Generalitat y que hubiera permitido atender a 5 .237 perso-
nas y generar 890 puestos de trabajo . Eso ha sido como 
consecuencia de la supresión del nivel acordado y también 
la rebaja que se produjo en el nivel mínimo por aquel real 
decreto terrible, real decreto ley que aprobó el señor Rajoy 
en el año 2012 y que, tal y como estaban solicitando ya 
muchas asociaciones, esperemos que más pronto que tarde 
sea derogado .

Además de eso, simplemente por hacer un recordatorio, 
también se produjo una rebaja del 15% en las prestacio-
nes de aquellas personas que eran atendidas en el entorno 
familiar y que perjudicó gravemente a miles de familias de la 
Comunidad Valenciana .

Si tenemos en cuenta, además, el quebranto económico y 
social que se ha generado desde ese fatídico real decreto ley, 
estamos hablando de 198 millones de euros, lo cual hubiera 
podido permitir las prestaciones que necesitaban más de 
veintiocho mil personas dependientes, alrededor de un 40% 
de las personas que están atendidas aquí, en la Comunidad 
Valenciana . Luego, creo que llevamos un largo lastre de 
deuda, por parte del estado, a esta comunidad en materia de 
dependencia .
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A pesar de ello, y gracias al impulso del botànic y al compro-
miso de la Conselleria de Igualdad y Políticas Inclusivas, que 
también se reconoce así en el citado dictamen, en este dicta-
men del observatorio, se ha producido una mejora fuera de 
toda duda en los indicadores de cobertura . La Comunidad 
Valenciana estaba en un índice del 0% en el año 2016 y ahora 
ya estamos en el 3,2; hemos ganado puntos en relación con el 
resto de las comunidades autónomas .

No obstante, avanzar en esa tasa de cobertura es uno de los 
ejes prioritarios para el gobierno del botànic y que así se ha 
expresado, tanto en los objetivos como en la dotación econó-
mica que se ha plasmado en los distintos presupuestos, espe-
cialmente en los del año 2018 .

Simplemente como recordatorio, quisiera decir que en el año 
2015 esa tasa de cobertura se situaba en el 8,72% y hoy ya 
estamos, en el año 2017, en el 12,44 . Y lo que es más impor-
tante, porque afecta a esas listas de espera, a todas esas 
personas que dejaron sin atender, a todos esos expedien-
tes que estaban en los armarios, la tasa de desatención en 
el año 2015 era de 360 personas con dependencia, por cada 
mil, que no estaban atendidas y, actualmente, en el año 2017, 
cuando se ha cerrado este dictamen, estamos hablando de 
159 personas; lo cual quiere decir que es para darle la enho-
rabuena al equipo responsable de la conselleria de la gestión 
de la dependencia porque, a pesar de que todavía quedan 
muchas cosas por hacer, sí que se ha avanzado y se ha conse-
guido que estos derechos lleguen a miles de familias y de 
personas con dependencia en la Comunidad Valenciana .

El coste global estimado en la Comunidad Valenciana, del 
sistema de la dependencia, ha sido superior, en el año 2017, 
a los quinientos cinco millones de euros, de los cuales La 
Generalitat se ha comprometido, ha financiado, 369 millones, 
es decir, el 73% . Y el gasto público por persona dependiente 
en la comunidad es de 6 .900 euros como media, por encima 
de la media de España . Por lo tal, huelgan todos esos comen-
tarios catastrofistas de que en la Comunidad Valenciana las 
personas dependientes no tienen la calidad en la atención 
que verdaderamente necesitan . No es así, y eso lo demuestra, 
precisamente, este informe de la dependencia .

Por tanto, quisiera decirle, señora vicepresidenta, se han 
creado también muchos puestos de trabajo, 1 .671, y, además, 
se va produciendo un retorno por esa inversión social que 
todos conocemos y que usted ha repetido, de forma ya insis-
tente y creo que necesaria en estas Cortes .

Por eso, le pregunto, además de estos datos importantes, 
beneficiosos, positivos, de este informe del año 2017, ¿nos 
podría usted decir cuál ha sido la evolución de la atención de 
las personas dependientes que se ha producido durante el 
tiempo que usted es vicepresidenta y consellera de Igualdad y 
Políticas Inclusivas?

Gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora Andrés .

Vicepresidenta, quan vullga .

La senyora vicepresidenta i consellera d’Igualtat i Polítiques 
Inclusives:

Gràcies, senyora presidenta .

Gràcies, senyora Andrés, per la seua pregunta .

Efectivament, com sa senyoria ja sap i la resta de la cambra 
també coneix, l’actuació de la Conselleria d’Igualtat i 
Polítiques Inclusives en matèria de polítiques socials ha 
tingut un gran pes en el tema de l’atenció a la dependència .

Hem actuat en molts àmbits . Ja només arribar, en 2015, va 
ser el pagament puntual; les persones en situació de depen-
dència en esta comunitat cobraven en tres mesos de retard . 
Només aplegar al govern, açò ho arreglarem i ara el compro-
mís està en cobrar a mes vençut els primers cinc dies hàbils .

Se van revertir les minoracions a partir de l’1 de gener de 
2016 . Per què ens haguérem d’esperar a 2016? Perquè 
entrava en vigor la llei d’acompanyament que estes Corts 
aprovaren i se retornaren a les persones a qui se’ls havien 
minorat les prestacions al màxim legal, en una mitjana de 170 
euros d’increment per cada persona . Arribàrem a onze mil 
persones amb un import anual de 23 milions d’euros .

Se va eliminar el copagament confiscatori. Se van recupe-
rar les pagues extraordinàries per a les persones majors que 
estaven en residències . Se van eliminar completament els 
copagaments en centres de dia i en centres ocupacionals, en 
qualsevol servei diürn . Arribàrem també a 3 .026 persones 
usuàries de centres de dia i 2 .271 de residències en el sector 
de la discapacitat .

Es tornaren totes les retroactivitats . Vosté sap que la 
retroactivitat, que era allò que no s’havia pagat i que la juris-
prudència, reiteradament, havia dit que, quan s’havien supe-
rat els sis mesos des de la sol·licitud, s’havia de pagar des 
del primer dia de sol·licitud, no només no s’havia pagat, sinó 
que a la gent se li havia ajornat fins a 2019, fins a l’any que 
ve . El 31 de març de 2016 es va pagar tota la retroactivitat 
pendent fins a aquell moment, que eren 28 milions d’euros.

I en el pla de xoc contra la llista d’espera, vosté sap que, 
quan aplegàrem al govern en juliol de 2015, hi havia vora 
quaranta-cinc mil persones en llista d’espera . Bé, en dos anys 
i onze mesos hem reduït en 25 .172 persones, un 56%, eixa 
llista . Però, a més, hem posat en el sistema . . ., des de juliol de 
2015, han entrat en el sistema 50 .461 persones, és a dir, més 
persones de les que mos trobàrem quan aplegàrem . 50 .461 
persones han sigut ateses des de l’1 de juliol de 2015 i hem 
reduït la llista d’espera en 25 .172 persones .

Hem regularitzat el personal . En 2016, es van crear 52 llocs 
funcionarials, perquè vostés també saben que, quan aple-
gàrem a la conselleria, teníem una cessió il·legal de treballa-
dors que vam haver d’arreglar i substituir eixos treballadors 
que estaven en cessió il·legal per llocs funcionarials . En 2017, 
s’han creat 45 llocs més, coberts per personal interí .

Quant a les persones beneficiàries, en 2015 hi havia –en 
juliol de 2015– 41 .955 persones ateses . En este moment, a 
30 de juny, hi ha 69 .445 persones ateses . És a dir, que hem 
incrementat també substancialment les persones benefi-
ciàries del sistema .
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Hem finançat, també, els serveis municipals perquè puguen 
fer les valoracions . I, en este moment, a més, el sistema ja 
comença a funcionar . Això es nota, precisament, pel número 
de persones ateses en 2018 . En 2018, portem ateses 13 .462 
persones; si vosté ho compara en tot 2017, que en van ser 
14 .854, se n’adonarà que en mig any pràcticament hem atés 
el mateix número de persones que en tot l’any passat . Això 
vol dir que el sistema, tal com el concebérem en la muni-
cipalització de les valoracions i la primera fase del procés 
d’atenció està començant a donar els seus fruits i este era el 
sistema que calia implantar i ja està donant fruits .

Hem passat de 17 valoradors, persones valoradores, a 537 
en els diversos municipis, això ja s’està notant; i a 243 centres 
d’atenció municipals que atenen la dependència .

També el nou decret de la dependència, el 62/2017, va fer 
una sèrie de millores, que ara no me dóna temps a relatar-
li’ls, però que vosté coneix .

En tot cas, nosaltres esperem que a este ritme pugam posar 
el sistema de la dependència en ordre en esta legislatura .

Moltíssimes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, vicepresidenta .

Pregunta número 1 .506, que formula la diputada Isaura 
Navarro, també a la vicepresidenta i consellera d’Igualtat i 
Polítiques Inclusives .

Polse, per favor .

Quan vullga, senyora Navarro .

La senyora Navarro Casillas:

Moltes gràcies, senyora presidenta .

Senyora vicepresidenta, mentres el món s’escandalitza 
perquè en els Estats Units separen els xiquets de les seues 
mares i pares, els immigrants que entren en els Estats Units, 
en la nostra mar Mediterrània milers de persones s’ofeguen 
cada any . I Europa, els ciutadans i ciutadanes ens escanda-
litzem, però els líders europeus miren cap a un altre costat i 
proposen mesures que mantenen el problema .

En el que portem d’any ja són mil les persones que s’han 
ofegat en la mar Mediterrània . Des de 1993 n’hi ha un diari 
alemany que ha fet este llistat, on estan noms i cognoms, 
algunes persones no se sap com es dien . Són 33 .293 les 
persones ofegades, mortes en la mar Mediterrània . Darrere 
de cada persona n’hi ha una història, n’hi ha un motiu pel 
qual han fugit del seu país, han deixat la seua casa, els seus 
orígens .

No és per voluntat pròpia si no s’està completament deses-
perat que deixes el teu fill o filla en una barca esperant que 
tinga una vida millor de la que tu li pots oferir . Darrere n’hi 

ha històries de violacions, maltractaments . Les dones són les 
que més patixen agressions sexuals, en este recorregut que 
han de fer .

En esta ruta migratòria, la del Mediterrani, que és coneguda 
com la més perillosa del planeta ara mateix, la més perillosa 
del planeta . Efectivament, s’ha convertit en una gran fossa 
comuna .

Mentres, com dia, els estats europeus no han volgut reaccio-
nar, miren cap a un altre costat, fan propostes que aprofundi-
xen en el problema .

Es parla molt ara dels CIE, nosaltres hem demanat el seu 
tancament ací, a les Corts Valencianes, perquè no entenem 
que persones innocents, que no han comés cap delicte, per 
una qüestió administrativa hagen d’estar tancats, empreso-
nats, com si foren delinqüents, i no ho són . No ho són .

Nosaltres considerem que la política en matèria migratòria 
ha de deixar d’estar dictada des del prisma de la mal anome-
nada seguretat i estar dictada des dels drets humans . Perquè 
considerem que és una qüestió de justícia . Ha de canviar eixa 
política .

Per això, estem molt orgullosos del que ha fet el nostre 
govern, molt orgullosos, perquè per fi una demanda que se 
feia des del 2015 ha hagut de canviar el govern de l’estat, això 
sí, per fi s’ha escoltat la nostra demanda d’acollir, de tindre les 
portes obertes i de salvar eixes persones que l’única cosa que 
volen és buscar un futur millor, una vida millor .

I s’ha demostrat que el nostre territori, el País Valencià, és 
una terra solidària, és una terra d’acollida . Milers de persones 
han demanat formar part d’eixe acolliment que s’ha institu-
cionalitzat i s’ha gestionat d’una manera molt, molt correcta, 
que cal destacar .

La qüestió és que queda molt per fer, i eixe exemple que s’ha 
donat ens agradaria també que es traslladara a nivell esta-
tal i a nivell europeu . Perquè a més encaixa perfectament en 
el que demanda l’informe CEAR de les mesures que s’han 
d’adoptar perquè queda molta gent, molta gent per salvar, 
molta gent que està encara esperant el nostre ajut .

Jo per això li pregunte: com valora el Consell la resposta 
institucional davant l’emergència humanitària que es viu a la 
Mediterrània?

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Navarro .

Vicepresidenta, quan vullga .

La senyora vicepresidenta i consellera d’Igualtat i Polítiques 
Inclusives:

Gràcies, senyora presidenta .


